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چراحسابهایتجاریوشخصیجدامیشود؟
آنطور که مسئولان سازمان امور مالیاتی می گویند، قرار است در خردادماه 
ســال جاری در راســتای آماده کردن مقدمات اجرای قانون پایانه های 
فروشگاهی و سامانه مؤدیان، تفکیک حساب های تجاری و شخصی آغاز 

شود که در این بین چرایی این اقدام مورد سوال است.
در سال گذشته اتصال دستگاه های کارتخوان و درگاه های پرداخت الکترونیک به پرونده های 
مالیاتی به منظور فراهم سازی مقدمات قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مؤدیان اجرا و 
حدود هفت میلیون کارتخوان به پرونده های مالیاتی متصل و تقریبا سه میلیون کارتخوان نیز 

غیرفعال شدند.
قرار است تا حساب های تجاری و شخصی تفکیک شوند که طبق اعلام سازمان امور مالیاتی 
این اقدام در خردادماه آغاز خواهد شد و در پی این اقدام، صاحبان حساب های تجاری باید به 

سازمان امور مالیاتی تجاری بودن حساب خود را اعلام کنند.
در این بین، چرایی تفکیک حساب های تجاری و شخصی به قانون پایانه های فروشگاهی و 
سامانه مؤدیان تصویب شده در سال ۱۳۹۸ برمی گردد که براساس آن، کلیه صاحبان مشاغل 
)صنفی و غیرصنفی( و اشخاص حقوقی موضوع فصل های چهارم و پنجم باب سوم قانون 
مالیات های مستقیم مصوب ۳/۱۲/۱۳۶۶ با اصلاحات و الحاقات بعدی آن، باید به ترتیبی که 
سازمان مقرر می کند، نسبت به ثبت نام در سامانه مؤدیان اقدام کنند و خرده فروشی ها و واحدهای 
صنفی که به صورت مستقیم با مصرف کننده نهائی ارتباط دارند، علاوه بر عضویت در سامانه 

مؤدیان، موظف به استفاده از پایانه فروشگاهی )کارتخوان( نیز هستند.
اما استفاده از پایانه فروشگاهی برای مؤدیانی که به صورت مستقیم با مصرف کننده نهایی 
ارتباط ندارند، الزامی نیست و مؤدیان مزبور موظفند کلیه صورت حساب های خود را به ترتیبی که 

سازمان تعیین می کند، از طریق سامانه مؤدیان صادر کنند.
در حالیکه این قانون که از زمان تصویب تاکنون بلاتکیلف باقی مانده و هنوز سامانه مؤدیان 
نیز رونمایی نشده است، سازمان امور مالیاتی اولویت اول خود در سال جاری را اجرای آن اعلام 
کرده و طبق گفته رئیس مرکز تنظیم مقررات سازمان امور مالیاتی تا پایان امسال این قانون اجرا 
خواهد شد و بدین منظور قرار است تا در راستای فراهم سازی مقدمات اجرای کامل این قانون، 

حساب های تجاری و شخصی تفکیک شوند.
چه کسانی باید حساب تجاری خود را به سازمان مالیاتی اعلام کنند؟

در این زمینه، مشمولان قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مؤدیان باید شماره حساب یا 
حساب های بانکی و شناسه یکتای دستگاه های کارتخوان بانکی )pos( یا درگاه های پرداخت 

الکترونیکی مورد استفاده برای فعالیت شغلی خود را به سازمان اعلام کنند.
همچنین، در موارد استفاده از حساب بانکی یا دستگاه کارتخوان بانکی )pos( یا درگاه های 
پرداخت الکترونیکی جدید، اشــخاص مشمول مکلفند اطلاعات آنها را بلافاصله از طریق 

کارپوشه خود در سامانه مؤدیان به سازمان اعلام کنند.
علاوه براین، از آنجا که بانک مرکزی باید با همکاری سازمان امور مالیاتی نسبت به ساماندهی 
دستگاه های کارتخوان بانکی و یا درگاه های پرداخت الکترونیکی اقدام می کرد و با ایجاد تناظر 
بین آنها با مجوز فعالیت و شماره اقتصادی بنگاه های اقتصادی به هر یک از پایانه های فروش، 

شناسه یکتا اختصاص می داد که این اقدام در سال گذشته انجام شد.
پس از تخصیص شناسه مذکور، کلیه تراکنش  های انجام شده از طریق حساب های بانکی 
متصل به دســتگاه های کارتخوان بانکی و نیز درگاه هــای پرداخت الکترونیکی به عنوان 
تراکنش  های بانکی مرتبط با فعالیت شغلی صاحب حساب بانکی محسوب شده و بانک مرکزی 
باید اطلاعات این تراکنش های بانکی شامل مانده اول دوره، وجوه واریزی، وجوه برداشت شده و 
مانده آخر دوره هر حساب بانکی را به منظور تکمیل پایگاه اطلاعات هویتی، عملکردی و دارایی 
مؤدیان موضوع ماده )۱۶۹ مکرر( قانون مالیات های مستقیم مصوب ۳/۱۲/۱۳۶۶ با اصلاحات 

و الحاقات بعدی به صورت برخط در اختیار سازمان امور مالیاتی قرار دهد.
 ،)pos(در آخر لازم به ذکر است که پایانه فروشگاهی شامل رایانه، دستگاه کارتخوان بانکی
درگاه پرداخت الکترونیکی یا هر وسیله دیگری است که امکان اتصال به شبکه های الکترونیکی 
پرداخت رسمی کشور و سامانه مؤدیان را داشته و از قابلیت صدور صورتحساب الکترونیکی 
برخوردار باشد.علاوه براین، سامانه مؤدیان سامانه ای است تحت مدیریت سازمان امور مالیاتی 
که در آن به هر مؤدی، کارپوشــه ویژه ای اختصاص یافته و تبادل اطلاعات میان مؤدیان و 

سازمان از طریق آن کارپوشه انجام می شود.

الزامثبتقراردادهایاجارهدرسامانهاملاکواسکان
عضو کمیسیون عمران مجلس گفت: طبق طرح جدید مجلس، صاحبخانه و 

مستاجر باید اجاره نامه خود را در سامانه املاک و اسکان ثبت کنند.
اقبال شاکری در مورد قانون تعیین میزان افزایش اجاره بها گفت: ستاد مقابله با کرونا در سال 

۹۹ حداکثر میزان افزایش اجاره بها را مشخص کرد.
شاکری ادامه داد: امسال هم ستاد تنظیم بازار حداکثر میزان افزایش اجاره بها را تعیین کرده 
است و برای این که این موضوع تبدیل به قانون شود، بررسی طرح آن را در مجلس در دستور 

کار قرار دادیم.
عضو کمیسیون عمران مجلس گفت: موضوع اجاره بها تاکنون قانونمند نبوده و ضمانت اجرایی 
نداشته، اما باید قانونمند شود. فقط طرح »قانون کنترل قیمت مسکن« را برای ورود به مجلس 
در نظر گرفته ایم. شاکری افزود: دولت به عنوان متولی تنظیم بازار، مدت ها به بازار اجاره بی تفاوت 
بوده است در حالی که این موضوع حداقل ۴۰ میلیون نفر جمعیت کشور را در بر می گیرد و 

معظلاتی مانند حاشیه نشینی و خانه های ساعتی هم به همین دلیل بروز پیدا کرده است.
عضو کمیسیون عمران مجلس اظهار داشت: متأسفانه تا کنون اقدامی برای اجرای قانون 
اجاره داری حرفه ای صورت نگرفته است. مبنای قانون این بود که شرکت هایی مسکن را فقط 
با هدف اجاره دادن بسازند. وزارت راه و شهرسازی این قانون را اجرایی نکرده است و علاوه بر 
آن، قانون هایی مثل مالیات بر خانه های خالی، بیمه مسکن و... نیز وجود دارد که در شورای عالی 

مسکن، باید در نظر گرفته شود.
شاکری با اشاره به این که طرح کنترل قیمت مسکن در کمیسیون عمران و در صحن مجلس 
مطرح خواهد شد گفت: دستگاه های ذی ربط باید موضوع وام ودیعه مسکن را جدی بگیرند و 

در زمان یک هفته ای این وام داده شود.
عضو کمیسیون عمران مجلس در خصوص طرحی که قرار است در مجلس بررسی و تصویب 
شود گفت: در این طرح افراد باید اجاره نامه خود را در سامانه املاک و اسکان ثبت کنند و این 
موضوع نکته مهم و اصل این طرح جدید است. با این کار، اطلاعات مسکن خانوار های کل 
کشور به دســت می آید. برای افرادی که در سامانه اطلاعات را ثبت می کنند، حمایت هایی 
مثل ۵۰ درصد تخفیف عوارض نوسازی و مالیاتی، وام نوسازی با سود کم و اقساط بلندمدت 
و همچنین قرار گرفتن در اولویت وام دهی در نظر گرفته خواهد شد و کسانی هم که از ثبت 

اطلاعات در سامانه سر باز زنند باید ضرر و زیان بپردازند.
شاکری در باره ضمانت های اجرایی این طرح گفت: در این طرح بنگاهدار در صورت عدم ثبت 
اطلاعات در سامانه، برای بار اول باید جریمه بدهد و یک سال هم محرومیت از کسب خواهد 

داشت و برای بار دوم، محرومیت دائم از کسب شامل چنین املاکی می شود.
وی افزود: در مورد صاحبخانه هم، دیگر نمی تواند به راحتی مستاجر را تخلیه کند؛ زیرا دادگاه 
به اطلاعات ثبت شده در سامانه رجوع می کند. امیدواریم این طرح بتواند ۶۰ تا ۷۰ درصد بازار 

اجاره را کنترل کند.

اخبار کوتاه 

عضو اتحادیه مشاوران املاک با بیان اینکه افزایش 
تقاضا در حاشیه تهران باعث افزایش اجاره بهای 
حاشیه نشین ها شده، گفت: در این شرایط دولت 
پیشــنهاد وام 100 میلیون تومانی برای ودیعه را 
مطرح کرده و نه تنها که این مبلغ امروز کفاف پول 
رهن را نمی دهد بلکه اساسا مستاجران دسترسی 
به این وام را ندارند و در ســال گذشــته کمتر از 
10 درصد مستاجران موفق به دریافت وام ودیعه 

شدند.  
ســعید لطفی در گفت و گو با ایلنا درباره برنامــه وزارت راه و 
شهرســازی مبنی بر صدور کارت فعالیت برای تمام مشاوران 
املاک و رصد قراردادهای اجاره و خرید و فروش اظهار داشت: 
این برنامه و پیشنهاد وزارت راه  و شهرسازی شدنی نیست چراکه 
اولا مشــاوران املاک زیر مجموعه وزارت راه  و شهرســازی 
نیســتند و وزیر راه و شهرســازی مقام تصمیم گیرنده برای 
مشاوران املاک نیست. مشاوران املاک زیر مجموعه وزارت 
صمت هستند و سیاســت گذار فعالیت های مشاوران املاک 
محسوب می شود. وی ادامه داد: وزارت راه و شهرسازی به دنبال 
آزمون و خطا است در حالی که سامانه کد رهگیری امروز فعال 
است و می تواند همین اهدافی که وزارت راه و شهرسازی دنبال 

می کند را محقق سازد اما این سامانه در حال حاضر ضعف هایی 
دارد که دولت در تکمیل این سامانه و برطرف سازی ایرادها باید 

به مشاوران املاک کمک کند.
عضو اتحادیه مشــاوران املاک افزود: در حال حاضر از سر 
ناچاری برای صدور کد رهگیری به جای کد ثبتی که چیزی 
شبیه که کدملی است، کد پستی دریافت می شود، در حالی که 
این امکان وجود دارد افراد با تغییر کد پستی چندین کد رهگیری 
اخذ کنند و اساسا باید مبنای کار کد ثبتی باشد در اختیار مشاوران 

املاک قرار نمی گیرد.  
لطفی گفت: از سوی دیگر وزارت اقتصاد بدون کد رهگیری 
پاسخ استعلامات معاملات را می دهد و اساسا با سازو کار فعلی 
برای معاملات به کد رهگیری نیازی نیست چراکه دفترخانه 
نامه ای به وزارت اقتصاد ارسال می کنند و استعلامات از همین 
طریق انجام و بدون کد رهگیری استعلامات داده می شود که 

اقدام اشتباهی است.
وی با بیان اینکه اگر ارگان های دولتی در تکمیل سامانه کد 
رهگیری همراهی کنند دیگر نیازی به کارت فعالیت نیست، ادامه 
داد: کد رهگیری دقیقا می  تواند اهداف در نظر گرفته از جمله 
رصد معاملات را در بازار محقق کنند و دولت باید به ســمتی 
حرکت کند که تمام مشاوران املاک ملزم به صدور یا اخذ کد 

رهگیری برای تمام معاملات شوند.  
عضو اتحادیه مشاوران املاک تاکید کرد: کد رهگیری می تواند 
نشانگر سابقه موجران هم شود و اگر افزایش قیمت نامعقول در 

اجاره داشته باشد مانند سوءسابقه برای موجر ثبت شود در این 
شرایط دولت می تواند بازار اجاره را هم کنترل کند.

لطفی با اشاره به افزایش غیر منطقی اجاره بها در تهران اظهار 

داشــت: امروز شاهد شاهد جابه جایی و نزول منطقه سکونت 
خانوار هستیم به طوری که خانواری که در شمال تهران سکونت 
داشتند به  مرکز شهر و خانواری که در مرکز شهر مستاجر بودند 
به جنوب تهران و خانوار ســاکن در جنوب تهران به حاشیه و 
حومه تهران منتقل شده اند و دقیقا افزایش قیمت اجاره در شهر 
تهران به طور مستقیم بر روی نرخ کرایه واحدهای حاشیه تهران 
هم اثر گذار است و حاشیه نشین ها هم با معضل افزایش اجاره 
مواجه اند. وی ادامه داد: خط فقر بالاتر آمده و خانوار بیشــتری 
زیر خط فقر قــرار گرفتند. بخش عمده از درآمد خانوار صرف 
هزینه های مسکن می شــود به طوریکه خانوار با مبلغ رهن 
امسال، سه سال پیش می توانستند صاحب خانه شوند. این در 
حالی است که درامد خانوار در حد افزایش هزینه ها بالا نرفته و 

خط فقر عمیق تر شده است.
عضو اتحادیه مشاوران املاک با بیان اینکه افزایش تقاضا در 
حاشیه تهران باعث افزایش اجاره بهای حاشیه نشین ها شده، 
گفت: در این شرایط دولت پیشنهاد وام ۱۰۰ میلیون تومانی برای 
ودیعه را مطرح کرده و نه تنها که این مبلغ امروز کفاف پول رهن 
را نمی دهد بلکه اساسا مستاجران دسترسی به این وام را ندارند 
و در سال گذشته کمتر از ۱۰ درصد مستاجران موفق به دریافت 

وام ودیعه شدند.    

عضو هیات مدیره اتحادیه مشاوران املاک:

مستاجران با پول رهن امسال، سه سال پیش خانه دار می شدند

اینفوگراف

وزیر اقتصاد خبر داد؛

در جدیدترین گزارش اتاق بازرگانی تهران

وزیر راه و شهرسازی:

رئیس سازمان خصوصی سازی:

وزیر امور اقتصادی و دارایی از ارائه پیش نویس لایحه اصلاح قانون 
اصل ۴۴ به کمیســیون اقتصادی خبر داد. سید احسان خاندوزی در 
نخستین رویداد بین المللی خصوصی سازی در اقتصاد ایران، با اشاره 
به ابلاغ   سیاست های کلی  اصل ۴۴   و تصویب قانون این سیاست ها 
اظهار کرد: طبق این سیاست ها قرار شد مالکیت مردم گسترش پیدا 
کند و بار مالی دولت و مدیریت غیر بهره بر  شرکت های دولتی اصلاح 

شود.
وی با بیان این که برای بازخوانی مســیر گذشته تلاش کرده ایم اظهار کرد: در این 

رویداد همه شرکت های واگذار شده مورد بازخوانی قرار می گیرند و مسیر اقتصاد ایران 
با عبرت آموزی از گذشته تغییر می کند. چرا که ادامه راه های گذشته    ما را به نقطه ای 
می رساند که در آن قرار داریم و برای نقطه جدید باید مسیر جدیدی را طی کرد.وزیر  
امور اقتصاد و دارایی با تاکید بر این که نسبت به واگذاری هایی که از طرف دولت صورت 
گرفته اعتماد اندکی وجود دارد گفت: این اعتماد باید احیا شود و در سیاست های پیشین و 
پسین تجدید نظر صورت بگیرد. البته اتفاق های مثبتی هم در این سال ها افتاده است. از 
جمله این که توانستیم پایه مالکیت عمومی کشور را  گسترش دهیم و بخش زیادی از 
مردم  به عنوان سهامدار عدالت وارد بازار سرمایه شوند.خاندوزی با بیان این که دولت ها 
در توانمندسازی بخش خصوصی و واگذاری بدون فساد کارنامه قابل دفاعی نداشته اند  
اظهار کرد: از نظر وزارت اقتصادی تداوم تکالیفی که در قانون بودجه مبنی بر اعطای 
سهام دولت به صندوق بازنشستگی وجود دارد مشکلات سازمان تامین اجتماعی را حل 
نمی کند. البته ما حکم قانون بودجه را اجرا می کنیم اما باید تجدیدنظر صورت بگیرد.وی 
ادامه داد: طبق مصوبه اولین جلسه هیات واگذاری از مجموع سهام قابل واگذاری دولت 
۱۸۷ شرکت با میزان سهام های مختلف و ۳۰۰ عنوان دارایی متنوع باید در دستور کار 
قرار بگیرد.وی از ارائه پیش نویس لایحه اصلاح  قانون اصل ۴۴ به کمیسیون اقتصادی 
مجلس خبر داد و گفت: امیدواریم لایحه توسط دولت به صورت نهایی تقدیم مجلس 
شود. وی ادامه داد: همچنین برای بهره وری بالاتر شرکت ها چه در بخش دولتی و چه 

در بخش عمومی صورت های مالی را در سامانه کداست قرار خواهیم داد.

اتاق بازرگانی تهران در جدیدترین گزارش خود به بررسی وضعیت 
تجارت خارجی کشور در فروردین ماه سال جاری پرداخته است.

بر اســاس آمارهای ارائه شده در فروردین ماه، میزان کل تجارت ایران ۶.۵ میلیارد 
دلار بوده که از این عدد ۳.۷ میلیارد دلار مربوط به صادرات و ۲.۸ میلیارد دلار مربوط 
به واردات بوده است. همچنین از نظر وزنی، تجارت ایران در نخستین ماه سال جاری 
۹.۶ میلیون تن بوده که ۷.۳ میلیون تن آن مربوط به صادرات و ۲.۳ میلیون تن مربوط 

به واردات بوده است.
اتفاق مهمی که در ســال جاری رخ داده، مثبت شدن تراز تجاری کشور است. در 
شرایطی که در دو سال گذشته تراز تجاری ایران منفی بود، در فرودین ماه با افزایش 
پنج برابری مثبت ۸۷۵ میلیون دلار شده اســت. صادرات ایران در این مدت از نظر 
ارزشــی حدودا ۲۵ درصد افزایش یافته است و واردات نیز افزایشی یک درصدی را 

ثبت کرده است.
بررســی ها نشــان می دهد که حدود ۵۴ درصد از کل صــادرات ایران به ۱۰ کالا 
اختصاص دارد. در میان محصولات صادراتی کشور در فرودین ماه، پروپان مایع شده، 
اوره، روغن های سبک، متانول، بوتان مایع شده، پلی اتیلن، شمش آهن و فولاد و قیر 

نفت اصلی ترین کالاهایی بوده که بیشترین مشتری را داشته اند.
در فهرست اصلی ترین کالاهای وارداتی نیز گندم معمولی، گوشی تلفن همراه، برنج، 
ذرت دامی، دانه سویا، تراکتورهای جاده ای، کنجاله و اکسید آلومنیوم محصولاتی بوده 

که ایران در این مدت به کشور وارد کرده است.
آنچه در میان شرکای تجاری ایران به ثبت رسیده، همچنان نشان از نقش پررنگ 
چین دارد. این کشور در فروردین ماه نزدیک به ۱.۳ میلیارد دلار از ایران واردات داشته 
که ۳۵ درصد از کل صادرات ایران به حســاب می آید. همچنین میزان واردات چین 

از ایران نسبت به مدت مشابه سال قبل افزایش ۳۲ درصدی را تجربه کرده است.
در دیگر تغییر رخ داده، امارات متحده عربــی، جایگاه دوم صادرات کالای ایران را 
به خود اختصاص داده و با افزایش ۶۰ درصد جایگاه عراق را گرفته اســت. ترکیه و 

افغانستان نیز دیگر کشورهایی هستند که از ایران بیشترین واردات را داشته اند.
در میــان مبادی وارداتی اما همچنان امارات متحده عربی بیش از ۲۷ درصد از کل 
واردات ایــران را به خود اختصــاص داده و پس از آن چین، ترکیه، هند و آلمان قرار 
دارند. هندوستان که در سال گذشته در میان شرکای اصلی تجاری ایران نبوده به این 

فهرست راه پیدا کرده و جانشین سوییس و روسیه شده است.

وزیر راه و شهرسازی گفت: با هدف اعلام آخرین وضعیت 
ساخت وساز طرح نهضت ملی مسکن، سخنگوی مسکن 

به زودی انتخاب و معرفی می شود.
رستم قاسمی اظهار کرد: به زودی سخنگوی وزارت راه و شهرسازی برای 
بخش مسکن معرفی می شود که آخرین وضعیت پیشرفت پروژه ها را به 

اطلاع مردم خواهند رساند.
وی درباره آخرین وضعیت ساخت وساز نهضت ملی مسکن، گفت: یک 
میلیون و ۳۰۰ هزار واحد نهضت ملی مســکن در مراحل ساخت اعم از 
خاکبرداری تا اجرای فونداسیون قرار دارد و آمار به زودی و به صورت مرتب 

از سوی سخنگوی مسکن به اطلاع مردم خواهد رسید.
معاونت مســکن وزارت راه اعلام کرده است که هزینه هر مترمربع از 
واحدهای نهضت ملی مســکن ۴ میلیون و ۷۵۰ هزار تومان است که 

واحدهای اولیه در ماه های آینده با همین مبلغ تحویل می شود.
با هدف حفظ منافع مردم و ساخت مسکن با حداقل هزینه، قیمت ساخت 
نهضت ملی مسکن در هر مترمربع را معادل ۴.۵ میلیون تومان قرار داده 
است که در سال ۱۴۰۱ تعدیل های فصلی نیز به این مبلغ اضافه خواهد شد.

بر اساس اعلام معاونت مسکن وزارت راه ساخت واحدهای مسکونی ۱۸ 
تا ۲۴ ماه زمان می برد و کسانی که پالایش می شوند به پروژه های در حال 

احداث معرفی خواهند شد.
در شش ماه گذشته عملیات اجرایی ۴۴۰ هزار واحد طرح نهضت ملی 
مسکن آغاز شده است و در مجموع تاکنون یک میلیون و ۳۰۰ هزار واحد 
مسکونی در دست اجراست که از این تعداد واحد ۵۳۶ هزار واحد شهری، 
۱۵۸ هزار واحد روســتایی و ۱۴۷ هزار واحد نیز توســط مردم با دریافت 

تسهیلات در حال ساخت است.
بر اســاس اعلام وزیر راه و شهرسازی واحدهای در حال ساخت طرح 
نهضت ملی مسکن نیز تا پایان تابستان امسال به ۲ میلیون واحد می رسد.

رئیس سازمان خصوصی سازی با بیان اینکه هشت مرحله 
خصوصی سازی نیاز به تحول دارد، اظهار کرد: نتایج رویداد 

خصوصی سازی میتواند چراغ راه آینده باشد.
حسین قربانزاده در نخستین رویداد بین المللی خصوصی سازی در اقتصاد 
ایران که با حضور وزیر اقتصاد، نمایندگان مجلس و روســای اتاق های 
بازرگانی ایران برگزار شد، اظهار کرد: قصه پر غصه واگذاری دارایی های 
دولت و خصوصی سازی روایت های مختلفی داشته و برای تحول در این 
مسیر نیاز به اسیب شناسی و نگاه جامع به گذشته است تا بررسی شود 
چه آثار مثبت و زیان باری در نحوه واگذاری ها در دو دهه قبل بوده و از 

الان به بعد چه باید کرد.
رئیس سازمان خصوصی سازی ادامه داد: این رویداد تشخیص آسیب ها 
و کیفیت مداخله سیاست گذار در این فرایند و عملکرد خریداران است که 
در نشست های تخصصی با حضور کارشناسان داخلی و خارجی برگزار 

می شود.
رییس سازمان خصوصی سازی با تاکید بر اینکه این رویداد یک نمایش 

نیست، گفت: نحوه واگذاری، فرایند واگذاری و دلایل توفیق یا عدم توفیق 
همه شرکت هایی که طول ۲۰ سال گذشته واگذار شده اند، در این رویداد 
بررسی می شود و یک راهنما برای آینده مسیر واگذاری دارایی های دولت 

خواهد بود.
قربانزاده با بیان اینکه ســند تحول دولت که توســط شخص رییس 
جمهوری ابلاغ شد، چراغ راه ما برای اغاز این مسیر بود، گفت: برای این 
رویداد حدود ۴ ماه زحمت کشیده شده است. ما در این کشور به خیزش 
خلق ارزش نیاز داریم که اگر رخ ندهد، هیچ اتفاق دیگری نمی تواند ما را 
به سطحی از کارایی برساند که مطمین باشیم در همه ارکان اقتصاد در 

مسیر درست حرکت میکنیم.
وی ادامه داد: هشت مرحله خصوصی ســازی از انتخاب بنگاه، آماده 
سازی، ارزشگذاری، بازاریابی مناسب، نوع واگذاری که تفکیک مالکیت 
از مدیریت می تواند یکی از راهکارهای آن باشــد، انعقاد قرارداد و حذف 
شروط تحمیلی به خریدار، نظارت درست و شایسته و حل و فصل درست 

اختلافات حقوقی نیاز به تحول دارد.

ارائه پیش نویس لایحه اصلاح قانون اصل ۴۴ به مجلس

کدام کالای ایرانی در جهان بیشترین مشتری را دارد؟

سخنگوی مسکن به زودی معرفی می شود

هشت مرحله خصوصی سازی نیاز به تحول دارد

جزئیاتمذاکرهبدهکاران۵۰۰میلیاردیبابانکها

ایراندرعمانمرکزتجاریتاسیسمیکند

کالای قاچاق، خدمات تعمیرات ندارد

معاونوزیراقتصاداعلامکرد؛

رئیسسازمانتوسعهتجارت:

معاون امور بانکی، بیمه و شــرکت های دولتی وزارت 
اقتصاد درباره آخرین وضعیت ابربدهکاران بانکی گفت: 
طبق آخرین آمار دریافتی از بانک ها برخی از بدهکارانی 
که اسامی آنها منتشر شده، برای مذاکره با بانک ها وارد 
عمل شده اند که مبلغ بدهی آنها بیش از ۵00 میلیارد 
تومان اســت و بعداز مذاکره با بانک و تعیین تکلیف 

نهایی مبالغ تصفیه شده اعلام خواهد شد. 
عباس حسینی اظهار کرد: طبق بند د تبصره ۱۶ قانون بودجه 
سال جاری، بانک مرکزی فهرست تسهیلات و تعهدات کلان و 
مرتبط کلیه بانک ها را منتشر کرده که برخی از اطلاعات بانک ها 
منتشر نشده است که باید پیگیری لازم از بانک مرکزی انجام شود.
وی افزود: وزارت اقتصاد هم در راهبرد ابلاغی به بانک ها موسسات 
اعتباری را مکلف کرده تا فهرست بدهکارانی که مانده بدهی آن ها 

)اعم از اصل، سود و وجه التزام( بیش از ۱۰۰ میلیارد تومان است 
و در طبقه مشکوک الوصول قرار دارد را به تفکیک نام تسهیلات 
گیرنده، شناسه ملی، نام گروه، مبلغ اصل، مبلغ سود، مبلغ وجه التزام، 
نرخ سود، دوره بازپرداخت)ماهانه(، دوره تنفس)ماهانه(، نوع و ارزش 

وثایق اخذشده را بر تارنمای خود منتشر کنند.
تکمیل فهرست ابربدهکاران تا پایان سال 

معاون وزیر اقتصاد ادامه داد: این اطلاعات باید به صورت کامل 
در دسترس عموم قرار گرفته و به صورت فصلی نیز به روزرسانی 
شود که انتظار داریم حداکثر تا پایان سال فهرست نهایی شود.  
وی دربــاره اقدامات انجام شــده برای وصــول مطالبات از 
بدهکاران معرفی شده، گفت: اقدامات مختلفی در این خصوص 
انجام شــده اســت؛ برای نمونه می توان به دعاوی حقوقی و 
قضایی علیه بدهکار بدحســاب، مطرح شدن موضوعات در 

کمیته فرادســتگاهی در بانک مرکزی، تشکیل دادگاه برای 
برخی از بدهکاران بدحساب اشاره کرد. معاون امور بانکی، بیمه و 
شرکت های دولتی وزارت اقتصاد بیان کرد که طبق آخرین آمار 
دریافتی از بانک ها برخی از بدهکارانی که اسامی آنها منتشر شده 

برای مذاکره با بانک ها وارد عمل شده اند که مبلغ بدهی آنها 
بیش از ۵۰۰ میلیارد تومان است و بعد از مذاکره با بانک و تعیین 

تکلیف نهایی مبالغ تصفیه شده اعلام خواهد شد. 
اعلام برنامه ها برای کاهش معوقات بانکی 

حسینی افزود: طبق راهبردهای ابلاغی وزارت اقتصاد، موسسه 
اعتباری مکلف شده اســت تا برنامه عملیاتی ۳ ساله وصول 
مطالبات غیر جاری خود، به تفکیک نوع، زمان بندی و نحوه 
وصــول را حداکثر ظرف یک ماه از تاریخ ابلاغ این راهبرد، به 
وزارت تسلیم و طبق برنامه مذکور نسبت به وصول مطالبات 
غیر جاری اقدام کند، به طوری که نســبت مانده مطالبات غیر 
جاری به مانده تسهیلات اعطایی )NPL( به صورت پلکانی 
کاهش یابد. وی با بیان اینکه کاهش مطالبات غیرجاری ریشه 
در رفع ایجاد آن دارد و صرف اقدامات تنبیهی نمی تواند مفید 

باشد، نسبت مطالبات غیرجاری در شبکه بانکی را حدود ۶ الی 
۷ درصد اعلام کرد. طبق این گزارش، پس از اینکه انتشــار 
اسامی بدهکاران بزرگ ۱۱ بانک دولتی با واکنش ها و انتقاداتی 
مبنی بر عدم انتشار اسامی ابربدهکاران بانک های خصوصی،  
کامل منتشر نشدن اسامی و نحوه انتشار مستقیم اسامی توسط 
بانک ها مواجه شــد؛ بانک مرکزی در اواخر فروردین ماه آمار 
مقدماتی تسهیلات و تعهدات کلان )از بانک هایی که تاکنون 
دریافت شده( در پایان اســفند ماه سال ۱۴۰۰ را منتشر کرد.
البته، به این لیست منتشر شده نیز انتقادات پیشین همچنان 
وارد است زیرا این فهرست فقط شامل اطلاعات بدهکاران ۱۴ 
بانک خصوصی و دولتی است که براساس اعلام بانک مرکزی 
قرار است به تدریج همزمان با دریافت اطلاعات از سایر بانک ها 

جدول مربوطه تکمیل شود.

رئیس سازمان توســعه تجارت از آغاز پیگیری ها برای 
تاســیس مرکز تجاری ایران در عمان خبر داد. با وجود 
برنامه ریزی ایران برای افزایش میزان تجارت مشترک با 
کشورهای همسایه و علی رغم روابط سیاسی قدرتمند، 
همچنان میزان تجارت مشــترک میان ایران و عمان در 

سال های گذشته پایین باقی مانده است.
هر چند در ســال های گذشته، هیئت های تجاری دو کشور، مذاکرات 
گســترده ای را برای افزایش سطح تعاملات تجاری به کار بسته اند اما 
عمان هنوز در میان اصلی ترین شــرکای اقتصادی ایــران قرار ندارد و 
میزان صادرات ایران به این کشور نیز پایین باقی مانده است.علی رضا 
پیمان پاک، رئیس سازمان توسعه تجارت که در روزهای گذشته به عمان 
سفر کرده، برنامه هایی برای افزایش تجارت مشترک میان دو کشور ارائه 
کرده و به نظر می رسد در سال جاری امکان فراهم کردن مقدماتی برای 
افزایش ســطح این تعاملات وجود خواهد داشت.او با اشاره به سفر یک 

هیات تجاری از شــرکت های توانمند ایرانی به کشور عمان و برگزاری 
نشســت تجاری در اتاق بازرگانی مسقط و همچنین برگزاری پاویون 
ج. ا. ایران در نمایشــگاه بین المللی دکوراسیون، روشنایی و لوازم خانه و 
خانه داری عمان، پیشنهاد کرد کمیته مشترک توسعه روابط اقتصادی و 
تجاری به ریاست معاونان وزرای دو کشور تشکیل شود. معاون وزیر و 
رئیس کل سازمان  توسعه تجارت ایران همچنین پیشنهاد این سازمان به 
عنوان دبیرخانه کمیسیون مشترک اقتصادی و تجاری دو کشور در زمینه 
امضای نقشه راه همکاری تجاری بین ایران و عمان را مطرح کرد که هر 
دو موضوع مورد استقبال وزیر صنایع، تجارت و توسعه سرمایه گذاری این 
کشور قرار گرفت. پیمان پاک با اشاره به موانع توسعه همکاری های تجاری 
دو کشور، از مذاکرات برای رفع مشکلات مربوط به حمل و نقل و مسائل 
بانکی  پیش روی وزارتخانه ها و نهادهای خصوصی دو کشور خبر داد.وی 
در خاتمه به موضوع تاسیس مرکز تجاری ایران در عمان و توافق اتاق 
مشترک بازرگانی دو کشور در این زمینه اشاره کرد و خواستار حمایت و 

پیگیری وزیر صنایع، بازرگانی و سرمایه گذاری سلطنت عمان به منظور 
تاسیس این مرکز شد.در این جلسه وزیر صنایع، بازرگانی و سرمایه گذاری 
سلطنت عمان نیز با اشاره به سفر رئیس جمهور کشورمان به عمان و دیدار 
با سلطان این کشور، این سفر را به عنوان یک فرصت مغتنم برشمرد و 
تاکید کرد انجام این سفر می تواند در توسعه روابط اقتصادی و تجاری دو 
کشــور بسیار مهم و موثر واقع شود. وی ابراز امیدواری کرد در این سفر 
اسناد اقتصادی و تجاری که زمینه ساز توسعه روابط اقتصادی و تجاری 
دو کشــور هستند، به امضا برسد. در آستانه سفر رئیس جمهور ایران به 
عمان، علیرضا پیمان پاک، معاون وزیر و رئیس کل سازمان توسعه تجارت 
ایران هفته گذشته در راس هیاتی بلندپایه تجاری، بازاریابی متشکل از ۳۰ 
شرکت خصوصی، نمایندگان سازمان بنادر و صندوق ضمانت صادرات 
وارد این کشور شد و مورد استقبال مقامات عمانی از جمله مدیرکل تجارت 
وزارت صنایع، بازرگانی و توسعه سرمایه گذاری سلطنت عمان و همچنین 

علی نجفی خوشرودی، سفیر ج. ا. ایران در مسقط قرار گرفت.

رئیس اتحادیه کالاهای الکترومکانیک گفت: کالاهای قاچاق 
شامل خدمات گارانتی کالا برای تعمیرات نمی شوند.

علی اکبر ایلخانی درباره عدم گارانتی کالاهای قاچاق به ایلنا گفت: این قانون 
برای همه کالاها صدق می کند و چون واردات کالاهای قاچاق ممنوع است، 

بنابراین خدمات آن را هم کسی نمی تواند گارانتی کند.

رئیس اتحادیه کالاهای الکترومکانیک در ادامه افزود: تعمیرکاران ما نمی دانند، 
کدام کالا قاچاق اســت و ممکن اســت کالایی را خارج از خدمات گارانتی 
 برای مصرف کننده تعمیر کنند اما در کل این کالاها شامل خدمات گارانتی

 نمی شوند.
 همچنین نایب رئیس اتحادیه لوازم خانگی درباره نیاز کشور به واردات کالای 

خانگی گفت: آن قسمتی که ما توانمندی تولیدش را نداریم و در بازار نیاز آن 
احساس می شود قطعا باید وارداتش انجام شود، چون واردات هدفمند ایجاد 

رقابت و تا حدودی از قاچاق کالا جلوگیری می کند.
محمد حسین اسلامیان افزود: وقتی ورودی کالایی را ببندیم و نخواهیم به 
صورت قانونی وارد شود اما نیازش در بازار وجود داشته باشد، این کالا به صورت 
قاچاق تامین می شــود و وقتی کالای قاچاق خدمات پس از فروش ندارد، در 

نهایت این مصرف کننده است که ضرر می کند.
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